
Szávay István
országgyű lési képvisel ő

Írásbeli kérdé s

Kövér László úrnak,
az Országgyűlés elnökének

Helyben

Tisztelt Elnök Úr!

Az Országgyű lésről szóló 2012. évi XXXVI . törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbel i

választ igénylő kérdést kívánok intézni az nemzetgazdasági miniszterhez, mint a tárgyban

illetékes minisztérium irányítójáho z

„Elveszítik-e a felajánlott 1 %-okat azok a civil szervezetek, amelyek törvény szerin t

módosított létesítőokiratain fél éve ücsörög a Fővárosi Törvényszék?”

címmel .

Tisztelt Miniszter Úr!

Az utóbbi napokban civil szervezet képvisel ő i kerestek meg azzal kapcsolatban, hogy

a Nemzeti Adó- és Vámhivatal (NAV) nem hajlandó szervezeteik számára elutalni a már

felajánlott személyi jövedelemadó 1%-okat, mivel az adóhatóság szerint e szervezetek ne m

rendelkeznek hatályos létesít ő okirattal .

A megváltozott civil törvénynek megfelel ően a civil szervezeteknek idén májusi g

kellett új létesítő okiratot írniuk és azt benyújtaniuk az illetékes bírósághoz. A Fővárosi

Törvényszék azonban – az ügymenetében szokásos 30 munkanapos visszajelzési határid ő t

figyelmen kívül hagyva – máig nem értesítette e szervezeteket, amelyeknek így csak a

korábbi létesítő okiratuk van jog szerint hatályban . Hasonló probléma vélhetően más

bíróságokon is előfordulhat .

Az új létesítő okiratot benyújtott civil szervezetek száma több mint 8 .000, jelentős

részük pedig jogkövet ő módon és jóhiszeműen feltüntette az adó 1%-ra jogosító nyomtatvány

(1437 A) kitöltésekor, hogy új létesítő okirata van. Így tettek az engem felkereső szervezetek



is, akik az okiratot akkor már benyújtották a F ővárosi Törvényszéknek, képvisel őik pedig

nem gondolták, hogy még fél év múlva sem kapnak semmilyen visszajelzést az ügyükben .

E szervezeteket tekinti a NAV jelenleg létesítő okirat nélkülinek, így számukra nem

utalja el az adó 1%-os felajánlásokból keletkezett összegeket . Számos esetben ez jelentős

problémákat okozott az utóbbi hónapokban, a tagok és vezetők saját pénzüket forgatták é s

forgatják bele szervezetükbe a megszűnés vagy az aktuális programok ellehetetlenülésének

megakadályozása érdekében.

Civil szervezetek vezetői, képviselői szerint az is érthetetlen, hogy míg cége s

ügyekben működik a kölcsönös adatszolgáltatás a cégbíróság és a NAV között, civil

szervezetek esetében ez már nem funkcionál, így az ügyfélnek kell közvetítenie az illetéke s

bíróság és a NAV, azaz két állami szerv között . Véleményem szerint e szervek adatbázisainak

a XXI. században kölcsönösen elérhetőnek és lekérhetőnek kellene lenniük az ügyfelek

dolgának megkönnyítése, az ügyfélbarát állam kialakítása érdekében, amelynek megteremtése

a Kormány egyik fontos és sokat hangoztatott célkitűzése is .

A fentiek alapján kérdezem tehát Miniszter Urat :

Mit kíván tenni a Kormány annak érdekében, hogy azon jogkövető, jóhiszemű civil

szervezetek is hozzájussanak SZJA 1%-ból származó támogatásukhoz, amelyek

létesítő okiratai jelenleg a Fővárosi Törvényszéken (vagy más bíróságokon)

nyugszanak hónapok óta ?

Tett-e már a Kormány bármilyen lépést e mintegy 8.000 civil szervezet megsegítése

érdekében? Ha igen, kérem, hogy részletezze ezeket! Ha nem, mi az oka a Kormán y

késlekedésének ?

Miért nem működik a civil ügyekben illetékes bíróságok és a NAV közötti kölcsönö s

adatlekérés akkor, amikor a cégbíróságok és a NAV között ez bevett gyakorlat a z

ügyintézés megkönnyítése érdekében ?

Kíván-e ezen a helyzeten a Kormány változtatni, és ha igen, hogyan ?

Budapest, 2014 . november 26 .
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